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چنان آشفته بازاري به راه افتاد و چنان ازدحامي 
جهت رخ به رخ ش��دن با گمش��ده تلويزيون 
صورت يافت كه روزي نام مجري قطعي شده! را 
هم به شكلي اشتباه رسانه اي كردند و ما مانديم 
كه در ميان »حسيني« ها به »سيدمحمد جان« 
تبريك بگوييم يا به»حسن خان«! سرآخر هم 
مشخص نشد گاف رخ داده از سوي مدير شبكه 
3 بود يا خبرگزاري محترم! حالا بماند كه برخي 
از رسانه ها چنان در جهاني ديگر از سينما سِير 
مي كنند كه ن��ام »س��يدمحمد« را با تصوير 

»حسن« مخابره كردند! 
بهدنبالناجی

خلاصه بلبش��ويي بود بدتر از ماجراي »سه 
خواهر« چخ��وف و انواع تركيب ه��ا در باغ 
هزار برگ به ميدان آمد. و در نهايت جهان 
آرزومندي رسانه ها بدين جا رسيد كه حالا 
فردي بيشتر از همه خاطرخواه پيدا كرده كه 
روزي براي ساخت »پل چوبي« مي خواستند 
از همان پلِ قديمي خيابان انقلاب به پايين 
پرتابش كنند! آنچه پيداس��ت در ش��رايط 
حاضر اجماع بر س��ر اين است كه »مهدي 

كرم پور« به عنوان گزين��ه اي مطبوع براي 
اجراي برنام��ه »هفت« مي باش��د و برخي 
رسانه ها بساط شادي را از معرفي زودهنگام 
خود و تحقق خبر منتش��ره په��ن كردند! 
برخي نيز پا را فراتر گذاشته و عنوان ساختند 
كه قرار است به زودي س��ري جديد برنامه 
»هفت« به شكل چراغ خاموش و در شبي از 
شب هاي بي خبري به دل ما شبيخون بزند و 

»لرزون لرزون« به روي آنتن برود!
اين نوع رفتارهاي شتاب آلود از آن جا ناشي 
مي شود كه اصولاً ايران س��رزميني بوده و 
هست كه هميشه اين افراد بودند كه نقش 
قهرمان و ناجي را رق��م مي زدند و اگر نبود 
همت چند مربي خارج��ي، همچنان تنها 
در كش��تي و وزنه برداري و تكواندو و ديگر 

ورزش هاي انفرادي مقام مي آورديم! 
حكايت »هفت« تلويزيون هم اين گونه است و 
گمان همه بر اين مي باشد كه »فرد« مي تواند 
ناجي برنامه اي به بن بست رسيده باشد و به 
همان پنداري كه آثار س��ينمايي را براساس 
محتوا و داستان مي س��نجند و در نگاهشان، 
فرم و ساختارِ اثر، محلي از اعراب ندارد و اصولاً 
ساختارمندي و داشتن شاكله اي منسجم در 
احوال غريب و فعاليت هايمان غريبه مي باشد، 
براي تلويزيون يا رسانه هاي ديگر هم قائل به 
وجود »فرديت« هستيم تا رسيدن به سازماني 
هدفمند، پويا و قابل كدگذاري جهت رسيدن 

به مقصودي از پيش تعيين شده.
 همگان از نام ها مي گوين��د و به دنبال يك 
ناجي گمشده مي گردند، غافل از اينكه اگر 
پيكري مُرده باش��د، بايد تنها در پزش��كي 
قانوني به دنبال ش��خص مورد نظ��ر بود و 
كاملًا روشن است كه چنين مورد شناسايي 
ش��ده اي، قابلي��ت پوياي��ي و رس��يدن به 
چارچوب هاي مورد نظ��ر در برنامه اي زنده 

را نخواهد داشت!

يکپيشنيازمهم
القصه اينكه بايد پيش از ذوق زدگي هايي كه 
رسم كودكانگي است، در پي تحقق يافتن اين 
مسئله مهم باشيم كه برنامه »هفت« مانند هر 
رسانه يا فعاليت قابل اهميت ديگر نياز دارد 
كه هدف گذاري هاي لازم را پيش از انتخاب 
مجري ص��ورت دهد و اين مس��ئله در وهله 
اول بر دوش مسئولان رس��انه مذكور يعني 
تلويزيون خواهد بود كه تكليف شان را زودتر 
روشن كنند كه در پي برپايي چه برنامه اي و با 
چه ويژگي ها و اهدافي هستند. آيا نقد سينما 
براي رسيدن به دريچه هايي تازه تر مهم ترين 
رسالت »هفت« بايد باشد يا تنها پهن كردن 
بساط خوش و بش از سوي يك سري سينماگر 
به صورت هفتگي كفايت مي كند؟! »هفت« 
طي ادوار مختلف، روش هايي متفاوت را در 
پيش گرفت؛ گاه چنان فيلم ها را با زباني خارج 
از قواعد ادب و فرهنگ كوبيد كه جبهه هاي 
مخالف شكل گرفت و گاه بي هيچ نقش و نگار 
در دل ماجراهاي بس��يارِ س��ينما، بر مبناي 
روشي محافظه كارانه تنها به حفظ صندلي 
خود فكر كرد. اتخاذ اي��ن روش هاي متضاد 
به اين دليل بوده كه هيچ راهكار مش��خصي 
براي پيش��برد برنامه »هفت« تنظيم نشده 
اس��ت و متوليان تلويزيون تنها ب��ا دعوت از 
ش��خصيت هايي مطرح و گاه حتي در حال 
خوردن يكي از وعده هاي غذايي، قول و قرار 
راه اندازي س��ري جديد برنامه را ريختند كه 
پخش قسمت اول از س��ريال طولاني بهروز 
افخمي دقيقاً هويداي چنين چيدماني است! 
در واقع راحت ترين راه ممكن زماني است كه 
ايده اي در كار نباشد و از طريق تكيه دادن به 
شخصيتي شناخته شده بتوان راهي بختكي 
را در پيش گرفت! مسيري مبهم كه مي تواند 
براس��اس س��ليقه فرد انتخابي و دوستانش 
به هر سو برده ش��ود و البته تعداد مشتاقان 

سينما و مخاطبان تلويزيوني چنان گسترده 
در سطح كشور اس��ت كه آن گروه نيز آماري 
مضحكانه ناش��ي از اثربخش��ي برنامه خود و 
اظه��ار ارادت م��ردم در كوي و خيابان س��ر 
دهند. آنچه پيداست ديگر نام ها در جهاني كه 
همه چيز براساس داده هايي دقيق و طراحي 
راهكارهايي مهندسي شده شكل مي گيرد، 
پاسخگو نخواهند بود و بايد از »برنامه ها« به 
»نام ها« رسيد و مهدي كرم پور هم فيلمسازي 
شناخته شده تر يا كارشناسي آگاه تر نسبت به 
بهروز افخمي در سينما نيست كه با وجود همه 
ادعاهايش نتوانست آنچنان كه بايد برنامه اي 
مؤثر را شكل بخشد. پس مهم ترين اصل براي 
راه اندازي هر برنام��ه و فعاليت در هر صنفي، 
ايجاد بستر مناس��ب و طراحي و شكل دهي 
چارچوب ساختاري آن خواهد بود و هنگامي 
كه پي ريزي و شاكله مندي لازم صورت يافت 
و اهداف و برنامه ها از طري��ق مجري طرح با 
مشورت از كارشناس��اني واقعي نمايان شد، 
آن هنگام مي توان به س��راغ اهرم هايي رفت 
كه توانايي بياني و علمي لازم را براي بهره وري 

بيشتر از اهداف تعيين شده دارا مي باشند. 
سينمانيازمندنقداصولی

مسئله مهم ديگر اين است كه تلويزيون بايد 
از يك س��ري موانع بيهوده گذر كرده و امكان 
چالش افكني با مس��ئولان مختلف را همانند 
»نود« براي »هفت« هم فراهم سازد. همچنين 
با دعوت از كارشناس��ان آگاه س��ينمايي كه 
متأس��فانه تعدادشان در كش��ور بسيار پايين 
است، موجب بالارفتن فهم سينمايي مخاطبان 
ش��ود. منتقداني كه تنها در ش��رايطي براي 
حضور در رس��انه ملي رغبت پي��دا مي كنند 
كه اي��ن اطمينان را بيابند كه گفته هايش��ان 
بدون هرگونه خودسانسوري منعكس خواهد 
ش��د و فيلم ها را بر بناي تحليلي سينمايي و 
فارغ از هرگونه جهت گيري سياس��ي و فكري 

فيلمسازش نقدي اصولي خواهند كرد. 
سينماي ايران در روزهايي كه سوءتفاهمات 
بس��ياري در زمينه س��ينما و رس��انه باقي 
اس��ت و ش��اهد انواع نقده��اي بي هويت و 
منتقداني ناآگاه و فيلم هايي ناكارآمد و نيز 
رس��انه هايي هس��تيم كه به جاي »پيشرو 
ب��ودن«، »دنباله رو«ي ايده ه��ا و نگاه هاي 
ديگران هس��تند، بيش از هميش��ه نياز به 
برنامه اي تخصص��ي و در عين حال جذاب 
و راهگشا در رس��انه ملي دارد و اگر به دور 
از راهي كه تاكنون پيموده ش��د، به برنامه 
»هفت« نگريسته شود، امكان تحقق آرزويي 
دلنشين مي تواند فراهم شود وگرنه اگر قرار 
بر پخش برنامه اي باري به هر جهت باشد، 
همانند بس��ياري از ديگ��ر برنامه هايي كه 
از تلويزي��ون پخش مي ش��ود و حتي تحت 
عناويني مختلف هم ش��كل و كپي شده از 
ديگري است، »هفت« كه هيچ، »هفتاد« هم 
بيايد جايي در سفره هفت سين سينما پيدا 
نخواهد كرد، چراكه اين سفره نياز به ماهي 

زلال، جسور، علاقه مند و آگاه دارد.
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ماهيزلالسفرههفتسينسينماراچگونهميتوانپيداكرد؟

يك »هفت« و »هفتاد« مدعي!

معصومهطاهري
در زمانه اي كه مش��كلات اقتص��ادي فراوان 
اس��ت و به توصيه رهب��ري بايد ب��ا عملياتي 
ك��ردن اقتص��اد مقاومت��ي به تولي��د كالاي 
ملي رو آورد و آن را حمايت كرد، متأس��فانه 
تلويزي��ون گاهی س��از ديگري مي زن��د و در 
كنار تبليغ مصرف گراي��ي، گاه محصولاتي با 
برند و مارك غيرايراني را ب��ا آب و تاب تبليغ 
و معرفي مي كند؛ از جمله چند ش��ب قبل در 
بين آگهي هاي تبليغاتي پنير خامه اي با برند 
خارجي تبليغ شد كه حتي به غير از اسم آن 
همه نمادهاي خارجي بودن را با خود به همراه 

داشت و به آن مي پرداخت.  
هرچند هم��ه مي دانيم وضعي��ت تلويزيون 
مدت هاس��ت از نظر مالي مس��اعد نيس��ت 
و ب��ه خاط��ر ش��رايط ب��د اقتص��ادي ك��ه 
سياس��تگذاري هاي داخلي و خارجي موجب 
آن ش��ده اند وضعيت بازار نيز ب��راي حضور با 
تبليغات مختلف در تلويزيون مانند قبل نيست 
اما رسانه ملي خواه ناخواه دارد از اصول خود به 

شكلي محسوس كنار مي رود.
 مطمئناً نه روش اول صداوس��يما كه سال ها 
تبليغات را در حاشيه گذاشته بود و افتخارش 
ارتزاق از بيت المال بود درست بود و نه روش 
فعلي كه به ناچار مس��ئولان اين سازمان در 

پيش گرفته اند. 
در شرايطي كه سياستگذاري هاي مبتني بر 
محور بودن واردات در نگاه برخي مس��ئولان 
چند سالي اس��ت نهادينه ش��ده است رقابت 
توليدكنندگان داخلي، با ش��ركت هاي بزرگ 
چندمليتي خارجي كه با دلارهاي س��نگين 
حمايت مي شوند در داخل ايران به خودي خود 
سخت است و به نوعي نياز به جهاد اقتصادي 
دارد؛ با اين وجود متأسفانه تلويزيون كه بايد 
به عنوان بزرگ ترين رس��انه در كش��ور آن را 
حمايت كند به دليل وضعيت مالي اي كه دارد 
گاه برای كس��ب درآمد بيشتر هر نوع كالايی 
را تبليغ می كن��د اما با توجه ب��ه اين كه مقام 
معظم رهبري بارها و بارها ب��ر مصرف كالا و 
توليدات ملي تأكيد داش��ته اند انتظار مي رود 
رسانه ملي با قوت بيش��تري در اين راستا گام 
بردارد تا ميل و نياز مخاطبان خود را به سمت 
و سوي كالاي ايراني هدايت كند. درست است 
كه انواع و اقس��ام كالاهاي خارجي به اشكال 
مختلف وارد مي ش��ود و به فروش مي رسد و 

ذائقه ايرانيان متأثر از تبليغات رنگ و وارنگ 
كالاهاي خارجي ب��وده اما باز اين رس��انه ها 
هس��تند كه بايد هدايتگري درس��ت داشته 
باشند و روش��نگري كنند نه اين كه خودشان 
هم موج سوار شرايط شوند به خصوص رسانه 
ملي كه تنها رس��انه فراگير و عمومي كش��ور 
است و پوشش زيادتري دارد بايد براي تغيير 
اين ذائقه اكتسابي با ظرافت و دقت برنامه ريزي 

داشته باشد.
 آتسو كوهوش��ينو بانوي تازه مسلمان ژاپني 
در گفت وگويي كه با ما داشت درباره استفاده 
از كالاي ملي مي گفت: »يادم اس��ت در ژاپن 
مدتي گوشت امريكايي وارد مي شد، رسانه ها 
اصل ماجرا را براي مردم افشا كردند كه گوشت 
وارداتي نامرغ��وب و حاوي مواد ش��يميايي 
است، مردم ديگر گوشت امريكايي نخريدند به 
جز افراد فقير چون آن گوشت ارزان بود بقيه 

تحريم كردند و ديگر گوشت وارد نشد.« 
حال اگ��ر تلويزيون مل��ي نتوان��د در مقابل 
اين وسوس��ه ها بايس��تد و ب��راي درمان درد 
بي پولي اش با تدبير روش��ي جديد ابداع كند 
پس انتظار زيادي از س��اختارهاي ديگرمان 

نبايد داشته باشيم. 
ام��ا حقيقت آن اس��ت كه تلويزي��ون ملي ما 
سال هاس��ت ب��ه ي��ك س��اختار قديم��ی و 

هزينه محور گرفتار شده است.
 دكتر سرافراز در زمان تصدي گري خود تلاش 
كرد آن سيستم را اصلاح كند و صداوسيما را 
به يك مركز چابك و كارا تبديل كند اما همان 
سيس��تم س��رافراز را نيز كنار زد. با همه اين 
احوال بايد مراقب بود تا اين سيستم ارزش ها را 
به بهانه بي پولي كنار نزند؛ متأسفانه مماشات 
و مصلحت طلبي ها ما را به جايي رس��انده كه 
حرف و عمل م��ان در م��واردي همچون اين 
نوع تبليغات تلويزيوني زمين تا آس��مان فرق 
مي كند. بايد ريشه ها را ش��ناخت و نسبت به 
اصلاح آن اقدام كرد چراكه تبليغ اين پنير تنها 
نمونه نبود، بلكه در ميان تبليغات نمونه هاي 
زيادي از تبليغات خارجي مي بينيم كه به خاطر 
پول بيشتر نام شان جايگزين نام ها و برندهاي 
ايراني باكيفيت شده است و صداوسيما به جاي 
حمايت از توليد ملي فقط براي تأمين مالي و 
درآمدي ناچيز در زمان كوتاه به كمك كالای 
خارجی آمده و از تأثيرات بلندمدت آن غافل 

شده است كه جاي تأمل دارد.

 وقتی حمايت از توليد ملي 
فدای درآمد می شود

88498436سرویس فرهنگي

 ويژه برنامه هاي شبكه قرآن
در عيد غدير اعلام شد    

بهمناس�بتفرارس�يدنعيدس�عيدغدير
خم،ش�بكهقرآنومعارفس�يمابرنامههاي
دينيمتع�دديراب�اموضوعولاي�تواهل
بي�ت)ع(ب�رايمخاطب�انپخ�شميكند.
به همين منظور شامگاه جمعه ساعت 22:30 برنامه 
زنده »راه نشان« با موضوع اهميت ولايت در نجات 
انسان پخش خواهد ش��د و برنامه گفت وگو محور 
»اشراق« ساعت 10 صبح روز شنبه به صورت زنده 
ميزبان مخاطبان قرآني خواهد ب��ود. علاوه بر اين 
انعكاس مراس��م زيارت غديريه در روز عيد سعيد 
غدير از حرم مطهر حضرت معصومه )س( منعكس 
مي شود، همچنين ساعت 16 آيين جشن عيد غدير 
از حسينيه ثارالله)ع( بوشهر تحت پوشش رسانه اي 
اين شبكه قرار خواهد گرفت. پوشش مراسم جشن 
و سخنراني حجت الاس��لام حسيني قمي در حرم 
امامزاده صالح)ع( نيز از ديگر برنامه هاي پيش بيني 

شده شبكه قرآن و معارف سيما خواهد بود.
--------------------------------------

پوستر فيلم دفاع مقدسي 
»درياچه ماهي« رونمايي شد  

ب�هگ�زارشروابطعموم�يفيلمس�ينمايي
»درياچ�هماه�ي«؛پوس�ترفيلمس�ينمايی
»درياچ�هماه�ی«ب�هكارگردان�یمري�م
دوس�تیوتهيهكنندگ�یس�عيدس�عدى
وباطرح�یازمازي�اررضايیرونمايیش�د.
فيلم سينمايي درياچه ماهي به كارگرداني مريم 
دوستي و تهيه كنندگي سعيد سعدي از 22 شهريور 
به اكران عمومي درمي آيد. »درياچه ماهي« اولين 
تجربه بلند سينمايي مريم دوستي است و در سي 
و پنجمين جشنواره فيلم فجر سينماي ايران نيز 
حضور داش��ت. مريم دوستي سال هاي گذشته به 
عنوان طراح گريم در سينماي ايران فعاليت مي كرد 
و ساخت چندين فيلم كوتاه را در كارنامه خود دارد. 
اين آثار در جشنواره هاي مختلف داخلي و خارجي 

جوايز مختلفي را كسب كرده اند.
--------------------------------------
موضوعتلخيكهسوژهفيلمكمديشد

 گيشه پررونق فيلم »توالت«
در سينماي هند  

فيلمجديدهنديباموضوع»توالت«ساخته
ش�دهاس�ت؛موضوعيكهدرنگاهاولساده
وحت�يش�ايدبياهمي�تبهنظربرس�داما
توال�تيك�يازاصليترينمش�كلاتامروز
هندوس�تاناس�ت.۵60ميليوننف�ر،يعني
تقريباًنيميازجمعيتاينكشورتوالتندارند.
فيلم »توال��ت« به كارگرداني »ش��ري ناريان« و 
تهيه كنندگي »آشكاي كومار« و »نيراج پاندي« و 
با بازي »آكشاي كومار« و »بهومي پدنكِار« داشتان 
زوجي است كه عاشقانه با هم ازدواج مي كنند اما 
همسر آكشاي پس از مدتي به دليل نبود توالت در 
منزل از منزل ش��وهر مي رود و درخواست طلاق 
مي دهد كه شوهر با س��اختن توالت او را به خانه 
برمي گرداند. فيلم جديد هندي با موضوع »توالت« 
و آگرانديسمان كردن آن ساخته شده است. اگرچه 
توالت يكي از اصلي ترين مشكلات امروز هندوستان 
است و 560 ميليون نفر تقريباً نيمي از جمعيت اين 
كشور توالت ندارند. اين فيلم كه كمدي همراه با نقد 
مشكل عدم وجود توالت كافي در هند است از طرف 
باليوود در حمايت از »جنبش توالت سازي« ساخته 
شده است. اين فيلم درباره يك ماجراست كه در نگاه 
اول بسيار ساده نشان مي دهد و حتي ممكن است از 
نظر بعضي ها فيلم ساختن درباره اين موضوع خنده دار 
باشد، اما واقعيت اين است كه همين موضوع ساده و 
دم دستي در حال حاضر موجب اتفاقات بسيار جدي و 
تلخي در هند شده است. اتفاقات تلخي كه حالا منشأ 

آنها در يك فيلم كمدي هندي آمده  است. 
معضل نبود توالت براي نيمي از مردم هند بخصوص 
در مناطق روستايي مشكلات بس��يار جدي ايجاد 
كرده است. از مهم ترين مشكلات اين است كه مردم 
براي يافتن توالت به خ��ارج از خانه مي روند و چون 
جايي نمي يابند به كوچه و خياب��ان و جاهايي كه 
در ديد نيس��ت، مي روند كه اين مورد شديداً باعث 
آلودگي و شيوع بس��ياري از بيماري هاي واگيردار 
مي شود. از ديگر معضلات نبود توالت اين است كه 
بسياري از زنان كه براي رفع حاجت بيرون مي روند 
م��ورد تجاوز م��ردان فرصت طلب ق��رار مي گيرند 
از اين رو بس��ياري از زنان به ص��ورت گروهي براي 
رفع حاجت بيرون مي روند كه اين موارد بسيار در 
جامعه امروزي دردناك اس��ت. بسياري از زنان هم 
كه در تاريكي ش��ب امنيت بيرون رفتن ندارند هم 
بايد تا صبح روز بعد تحمل كرده و بس��ياري از اين 
فشار تا صبح نمي خوابند. اين مشكل در زنان باردار 
چندبرابر مي ش��ود و باعث كاهش وزن و بسياري 
ديگر از بيماري ها براي نوزاد مي گ��ردد. اين فيلم 
برخلاف ديگر فيلم هاي بالي��وود كه با رقص و آواز 
همراه هستند تنها به معضل نداشتن توالت بسياري 
از مردم هند مي پردازد كه برخلاف انتظار با فروش 

بسيار خوب و موفقي نيز همراه بوده است.

مهديسياردركارگاهشعرسنتيمهروارهسورهعنوانكرد

 نسل جوان 
شاعرانگي شان را در شعر محاوره نشان مي دهند

شاعرمجموعه»رودخواني«
گف�ت:دربرخيازاش�عار،
ش�عرمحاوره)يعنيترانه(
بهژان�رمجزايس�رودنو
شاعرانگيفارغازموسيقي
تبديلميشود.شاعراناين
نسلشاعرانگيشانرادر
شعرمحاورهنشانميدهند.
كارگاه شعر س��نتي با حضور 

محمدمهدي س��يار و محمدسعيد ميرزايي از 
شاعران كشور و جمعي از ش��اعران جوان در 
حاشيه پانزدهمين دوره مهرواره شعر و داستان 

جوان سوره برگزار شد. 
س��يار در ابتداي اين نشس��ت با بي��ان اينكه 
اميدوارم همراه ش��دن زماني مهرواره با دهه 
ولايت و برگزاري آن در مش��هد، مايه بركت 
در تلاش هاي ادبي ما باشد، گفت: در جلسات 
داوري اين دوره مهرواره تنوع ش��گفت انگيز 
فرمي و زباني و ميل به تجربه هاي تازه در شعر 

براي داوران خرسندكننده بود. 
خوان��دن ش��عرهاي اي��ن دوره جش��نواره 
برخلاف برخي از جشنواره ها، هيجان انگيز 

و لذت بخش بود. 
وي با اشاره به ويژگي ترانه هاي ارسال شده 
به اين دوره مهرواره گفت: در برخي از اشعار، 
ش��عر محاوره )يعني ترانه( ب��ه ژانر مجزاي 
سرودن و شاعرانگي فارغ از موسيقي تبديل 
مي ش��ود. نمي دانم اين روند مثبت اس��ت 
يا منفي؛ باي��د زمان بگذرد ت��ا راجع به آن 

قضاوت كرد .
ش��اعران اين نسل شاعرانگي ش��ان را در شعر 
محاوره نش��ان مي دهند. خطر اي��ن روند اين 

است كه تجربه شعري بيش 
از آنكه خوانده شوند، شنيده 
مي ش��وند و ع��لاوه ب��ر اين، 
اغلاط املاي��ي در آنها فراوان 
ديده مي شود. سيار همچنين 
ب��ه برخ��ي از ترانه هايي كه 
امكان همراه شدن با موسيقي 
را ندارد، اش��اره كرد و يادآور 
ش��د: توقع داريم مخاطب ما 
اين دست از ترانه ها را بخواند؟ ذهن مردم عادي 
با كتابت محاوره انسي ندارد؛ از اين جهت اذيت 

خواهد شد. 
مگر اينكه قرار باش��د اين دس��ت از ترانه ها نه 
در قالب مكتوب و نه همراه با موس��يقي بلكه 
در قالب جديدي عرضه ش��ود. ب��ه نظرم بهتر 
است اين دس��ت از ترانه ها را در قالب دكلمه 

عرضه كنيم. 
ميرزايي همچنين در ادامه اين نشست با اشاره 
به سروده هاي ارسال شده در قالب غزل  گفت: 
برخي از اش��كالات در كارها تكرار ش��ده بود. 
قالب غزل به رغم ظاهر ساده، به دليل داشتن 

زبان رسمي بسيار دشوار است.
 از اين جهت به ترانه و شعر سپيد بيش از غزل 
كه زبان رس��مي دارد، اميدوارم چراكه در آن 
زبان راحت تر دروني مي ش��ود. اين در حالي 
اس��ت كه غزل تجربه هزاران س��اله را پشت 
س��ر خود دارد. وي ادامه داد: زبان غزل نبايد 
به گونه اي باشد كه در فرآيند ايجاد ارتباط با 

مخاطب اخلال ايجاد كند. 
در ادام��ه اين نشس��ت تع��دادي از ش��اعران 
س��روده هاي خود را خواندند و كارشناس��ان 

حاضر به بررسي اين آثار پرداختند.

عفاف و حجاب عرصه اي بدون حامي و متولي دلسوز

محس�نمؤمنيش�ريفرئيسحوزههنريدرمراس�م
رونماييازاثرعبدالحميدقديريانبامحوريتش�هيد
حججيوافتتاحنمايشگاهپوستر»راهيكهازسرگرفتيم«
ازمعرفتهنرمنداندرخلقآثاربامحوريتشهيدگفت.
مراس��م افتتاح نمايشگاه پوس��تر »راهي كه از سر گرفتيم« و 
رونمايي از اثر نقاش��ي عبدالحميد قديريان با محوريت شهيد 
حججي در حوزه هنري و با حضور محسن مؤمني شريف رئيس 
حوزه هنري، مسعود شجاعي طباطبايي مدير مركز تجسمي 
حوزه هنري، عبدالحميد قديريان، حسن روح الامين و جمعي از 
هنرمندان برگزار شد. در ابتداي مراسم از اثر نقاشي عبدالحميد 
قديريان رونمايي شد كه با اين رونمايي تاكنون سه اثر نقاشي با 

محوريت شهيد حججي در حوزه هنري رونمايي شده است. 
به گفته شجاعي طباطبايي نيمي از آثار نمايشگاه توسط حوزه 

هنري و به هنرمندان گرافيست سفارش داده شده و نيم ديگر 
از ميان آثاري كه به صورت خودجوش توسط هنرمندان خلق 

شده بود، جمع آوري شده است. 
عنوان ثابتي را به عنوان چيدمان نوشتاري ثابت آثار انتخاب 
كرديم كه در واقع اين عنوان را مسئولان براي بدرقه شهيد 
حججي و تشييع پيكر ايشان انتخاب كردند با عنوان »راهي 
كه از سر گرفتيم« تا مديريت واحدي در چيدمان نوشتاري 

پوسترها ديده شود. 
در حاشيه بازديد محسن مؤمني شريف رئيس حوزه هنري 
از نمايشگاه پوستر »راهي كه از سر گرفتيم«، گفت: اتفاقي 
كه با شهادت مظلومانه ش��هيد حججي افتاد همه كشور، 
خصوصاً هنرمندان و اهل فرهن��گ را تحت تأثير قرار داد. 
هنرمندان نشان دادند اگر نسبت به اتفاقي معرفت و حسي 

پيدا كنند، آمادگي اين را دارند كه نس��بت به آن واكنش 
نش��ان دهند. براي همين كارهايي كه در اين زمينه خلق 
شده اند به دل مي نشيند. در اين نمايشگاه كارهاي بسيار 
زيبايي ديدم كه پش��ت اغل��ب اين كاره��ا معرفت ديني 
و مذهبي اس��ت. وي در پاس��خ به اين پرس��ش كه براي 
حمايت از نس��ل جوان كه عموماً در اين رويدادها حضور 
پيدا مي كنند، حوزه هنري چه برنامه اي دارد، بيان كرد: ما 
اغلب برنامه هايمان با هدف به ميدان آوردن جوان ها اجرا 
مي شود. حوزه هنري حدود 12 جش��نواره در طول سال 
برگزار مي كند كه آنها را با كمترين تبليغات برگزار مي كند 
و هدفش اس��تعداديابي و به ميدان آوردن اس��تعدادهاي 
جوان هاست. ما اينجا باشگاهي براي جوان ها هستيم تا هر 

جواني كه استعدادي دارد به حقش برسد.

رئيسحوزههنريمطرحكرد

پشت آثار خلق شده با محوريت شهيد حججي معرفت ديني و مذهبي وجود دارد

فرزينماندگار
متولي اصلي فرهنگ در همه جاي دنيا بي ترديد دولت ها 
هستند، پوشش و لباس افراد در جامعه موضوعي است 
كه دولت و حكومت به معناي عام در فرهنگ سازي آن 
نقش بي بديلي دارند اما به نظر مي رسد كشورمان پس 
از نزديك به 40 سال از انقلاب اسلامي هنوز در اين باره 

با انفعال زيادي دست و پنجه نرم مي كند. 
با اينكه وزارت ارش��اد چند سالي اس��ت كه نسبت به 
موضوع لب��اس و م��د ورود كرده و نمايش��گاه هايي در 
اين رابطه برگزار مي ش��ود و اقداماتي صورت مي گيرد 
ولي چون اين اقدامات فراگير نيست و رسانه ها به طور 

حاشيه اي به آن مي پردازند تأثير لازم را ندارند. 
يك توليدكننده محصولات عفاف و حجاب معتقد است 
اين حوزه در كش��ور ما متولي ندارد و فرهنگ سازي در 
زمينه حجاب بر عهده دولت و صداوسيماس��ت كه كار 

خاصي انجام نمي دهند. 
ميثم نژادرمضاني در گفت وگو با مهر، فرهنگ س��ازي 
در زمينه حجاب و عفاف را وظيفه سازمان هاي دولتي 
دانس��ته و مي گويد: انجمني وجود دارد به نام انجمن 

توليدكنندگان محصولات حجاب و عفاف كه خود من 
يكي از اعضاي آن هستم اما ما يك انجمن صنفي هستيم 
كه تولي��د محصولات حج��اب را برعه��ده داريم و كار 
شاخص سازي برعهده ماست اما فرهنگ سازي در اين 
زمينه برعهده دولت اس��ت نه توليدكننده. گرچه براي 
بسياري از بخش هاي فرهنگي اين سرزمين، به واسطه 

وجود دستگاه هاي موازي، متولي خاصي وجود ندارد. 
به اعتقاد وي، ما در فقه ش��يعي، ب��راي حجاب تعريف 
و حد و م��رزي داريم ك��ه نمي تواني��م آن را براي يك 

غيرمسلمان تعريف كنيم اما چرا حجاب به دغدغه امروز 
ما تبديل شده؛ مگر نه اينكه آن چيزي كه جامعه ما را 
از جوامع غربي متمايز مي كند همين مسئله است و هر 
گردشگري كه به ايران مي آيد مي داند كه بايد پوشش 

خود را رعايت كند؟
اين توليدكننده محصولات عف��اف و حجاب با انتقاد از 
مسئولان دولتي و سازمان صداوسيما مي افزايد: در اين 
جامعه متوليان امر كه مسئول هدايت ذائقه مردم و مد و 
فرهنگ هستند، كاري انجام نمي دهند به همين خاطر 
است كه گروه هاي مردم نهاد و خودجوشي چون انجمن 
توليدكنندگان شكل گرفته و بدون توجه به كمك هاي 

مالي و معنوي دولت، خودشان شروع به كار كرده اند. 
به گفته وي، پس از سال ها وزارتخانه هاي متولي حجاب 
و صداوس��يما از خواب 20 ساله بيدار ش��دند و مجلس 
شوراي اسلامي در س��ال 13۸5، قانون ساماندهي مد و 
لباس و همچنين حجاب و عفاف را تصويب كرد. پس از آن 
كارگروه مد و لباس شكل گرفت اما هنوز هم كار مؤثري 
در اين زمينه انجام نشده.  اي كاش اجازه بدهند مردم، به 

روال چند سال گذشته كار خود را جلو ببرند.


